
الزيدية في القرن السابع الهجري مع دراسة نقدية لآراء أحمد بن حسن الرصّاص  

هـ656) العقدية ت  ) 

 

 المستخلص

 

الزيدية هي إحدى : المستخلص الحمد لله وحده، والصلاة والسلام على من لا نبي بعده، أما بعد  

الفرق الإسلامية المصنفة ضمن فرق الشيعة، قالت بإمامة زيد بن علي رحمه الله، وخرجت معه 

 ونسبتها إليه الآن نسبة انتماء فقط وليست نسبة مذهبية، إذ ،ه211بعد أن رفضته الرافضة سنة 

على مذهب أئمة أهل البيت ومن تابعهم في  –منذ القرن السادس الهجري تقريباً  –صارت تطُلق 

والزيدية على اختلاف فصائلها يجمعها القول بتفضيل علي رضي . الخروج على الأئمة الظالمين

،  سلمالله عنه على سائر الصحابة رضي الله عنهم ، وأولويته بالإمامة بعد الرسول صلى الله عليه و

ومن بعده ابنيه الحسنين، ثم ذريتهما بشرط أن يخرج داعياً إلى نفسه ضد الحكام الظالمين، بل ضد 

!! كل من خالفه العقيدة والرأي، وإن استعمل السيف وروّع الآمنين، وهدد الحريات العامة للمسلمين

أدت إلى  الإسلامية،ونظراً لذلك شهدت الزيدية ضغوطاً سياسية واجتماعية متتالية خلال العصور 

الحد من حركاتها الثورية ضد حكام اليمن لاسيما في القرن السابع الهجري، إلا أن ذلك لم يوقف 

وقد نهجت الزيدية منهج المعتزلة في الاعتقاد واللغة والكلام والمنطق، . نشاطها العلمي والسياسي

في بعض مسائل الإمامة إلا  فتهمواتخذت من المساجد والهِجر مراكز لتعليم طلابها، وهي وإن خال

أنها جعلت من معتقدهم في الأمر بالمعروف والنهي عن المنكر تشريعاً لمعاركهم ضد خصومهم 

ويظهر التوافق العقدي جلياً بين الطائفتين !! من الظلم الواقع بهم –زعموا  –طلباً للثأر لآل البيت 

الهجري، وهو أحمد بن الحسن  سابعمن خلال دراسة منهج أحد علماء الزيدية في القرن ال

مع نقد آرائه وفق منهج أهل السنة ... التوحيد والعدل والوعد والوعيد : في( ه112ت )الرّصاص 
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ALZAIDIAH IN THE SEVENTH CENTURY WITH A CRITICAL 

STUDY OF AHMAD BIN HASAN AL-RASAS DOCTRINE VIEWS

  

 

 Abstract 

 

 

ALZaidiah in the seventh century with a critical study of Ahmad Bin Hasan AL-Rasas doctrine 

views ALSHERI,FATIMAH ABDULLAH N Dr.Samira Hassan Hamid Mohamed Zaidi is one 

of the Islamic sects classified among the Shiite sects, it recognized Imam Zayd ibn Ali, may God 

have mercy on him, and Follow him after rejected by the Shiites in 122 AH, and attributed to 

him now the proportion of affiliation only and not a doctrine relationship , since it has been - 

since the sixth century AH almost - the doctrine of imams Al al-Bayt and those who follow them 

in going out against the imams who are oppressors. And the Zaydiyyah on the difference of their 

factions, they opinion on the preference of Ali, may Allah be pleased with him, on the rest of the 

Sahaabah, and his his right in the imam after the Prophet peace be upon him, and after him his 

two sons, the Husayn, and then their offspring, who came out calling for himself against the 

unjust rulers and anyone who violates his belief and opinion, and he used the sword and terrify 

the safe people and threatened the public freedoms of Muslims! As a result, Zaidi witnessed 

successive political and social pressures during the Islamic period, which led to the reduction of 

its revolutionary movements against the rulers of Yemen, especially in the seventh century AH, 

but this did not stop its scientific and political activity. The Zaydis adopted the methodology of 

the Mutazila in belief, language, speech and logic, and took from mosques and emigration to 

educate their students. Although they differed in some issues of the imamate. The consensus 

between the two sects is clear through the study of the methodology of one of the Zaidi scholars 



in the seventh century AH, named Ahmed ibn al-Hassan Alrasas (dead 621) in:: Monotheism, 

justice, promise and The intimidation , with criticism according to the Methodology of Ahl al-

Sunnah and Jamaa 


